
SZIGORÚAN BIZALMAS !

JEGYZŐKÖNYV

a Magyar Tudományos Akadémia Elnökségének 1954* szeptember 11-én 

megtartott 8. számú üléséről* __ _____ _

Jelen voltak: Rusznyák István elnök, Gombás Pál és Ligeti Lajos 
alelnökök,
Erdey-Grúz Tibor, Hevesi Gyula, í.ovobátzky Károly
és Straub P. Brúnó elnökségi tagok,
Szabolcsi'Bence, Fogarasi Béla, Riesz Frigyes, Verő 
József, Mihailich Győző és Sohulek Elemér osztály
elnökök.

Betegségük miatt kimentették magukat: Lukács György és Sedlmayr 
Kurt elnökségi tagok.

Külf öIdőn tartó zko dt a k: Osztrovszki György főtitkár,
Alexits György és Molnár Erik elnökségi 
tagok, ’
Manninger Rezső és Maucha Rezső osztályel
nökök.

Meghívott valamennyi napirendi ponthoz: Szántó Lajos, az Akadémia 
Pártbizottságának titkára és Kónya Sándor, 
az Akadémia Hivatala Titkárságának vezetője.

Meghívott a 4./ a.-b./ napirendi ponthoz: Biacsi Imre, az Akadémia 
~ Hivatala' Gazdasági Főosztályának vetője.

Napirend__ £
1. / Beszámoló a Nagygyűlésről.

Előadó: Rusznyák István elnök.
2. / Az 1954. II. félévi elnökségi ülések munkatervének jóváhagyá

sa.
Előadó; Rusznyák István elnök.

3»/ A Nyelv-és Irodalomtudományok Osztálya két uj folyóiratának 
megindítása, (irodalomtudományi Értekezések és Irodalomtörté
neti Füzetek.)

Előadó; Ligeti Lajos alelnök.
4./ Egyebek.

a. / Járandósági gépkocsi használatának jóváhagyása.
b. / Javaslat a "Magyar Tudományos Akadémia kiváló dolgozó-

; ja” cim és jelvény rendszeresítésére.
Előadó: Rusznyák István elnök.1
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Pusznyák István elnök üdvözli az Elnökség megjelent tagjait és az 
ülést megnyitja.
Bemutatja az Elnökség tagjainak az I. Osztály újonnan megválasztott 
elnökét, Szabolcsi Bence akadémikust és Szántó Lajost, a Magyar Tu
dományos Akadémia Pártbizottságának uj titkárát.
Napirend előtt felkéri Ligeti Lajos alelnoköt és Hevesi Gyula elnök
ségi tagot a jegyzőkönyv hitelesítésére*

I. BESZÁMOLÓ A NAGYGYŰLÉSRŐL.

Fogarasi Béla akadémikus elmondja, hogy a Nagygyűlésről készült be
számol o több tekintetben kiegészítésre szorul. Nem tartalmazza a 
Nagygyűlés tanulságát. Véleménye szerint nem helyes mindig egy bi
zonyos központi téma köré csoportosítani a Nagygyűlést. Ha viszont 
mégis jezt tesszük, akkor ezeket az előadásokat sokkal gondosabban 
kell kidolgoznia valamennyi osztálynak. r
A Nagygyűlésről készült beszámoló bizonyos mértékig közvéleményku
tató jellegű. Az előadásokat nem értékeli. Ami saját előadására vo
natkozik, az sem teljes.
Ugyancsak helyteleníti a II. Osztály üléséről kialakított véleményt, 
amely szerint az osztálytitkár beszámolója nem érintette a III. Part
kongresszus útmutatásait. A beszámoló nem foglalkozott alaposan a 
Kongresszus útmutatásaival, azonban az idő a III. Kongresszus és a 
Nagygyűlés között olyan rövid volt, hogy útmutatásainak feldolgozása 
nem volt lelkiismeretesen elkészíthető*

Straub F. Brúnó elnökségi tag javasolja, hogy a jövőben jae minden év
ben hivjon meg az Akadémia nagygyűléseire külföldi vendegeket, ^hanem 
csak 5 évenként kérje a külföldi akadémiák nagyobb számú delegáció
ját. A közbeeső nagygyűléseken az Akadémia saját, belső problémait 
tárgyalja meg részletesen.
Egyetért Fogarasi Béla akadémikussal, hogy az előadásokat sokkal juu- 
bán kell előkészíteni^ s javasolja, hogy azokat először az osztály
vezetőségek vitassák meg, mert igy a részletek ismerete nelmul ne
héz eredményre jutni.

Erdev-G-ruz Tibor elnökségi tag egyetért Straub F. Brúnó akadémikus* 
sál? hogy korlátozza az Akadémia a külföldi delegációk meghívását. 
Javasolja azonban, hogy helyes lenne a külföldi meghívásokat 
megszervezni, hogy a Nagygyűlés központi témájának megieleloen csak 
egy-egy tudományterület szakembereit kérnénk delegálni.
Az 1955. évi Nagygyűlés időpontjául május utolsó hetet javasolja.

Hpvpsí Gvula elnökségi tag elmondja, hogy a Közgyűlés igen alacsony
A jövőben a Közgyűlést sokkal nagyobb jelen.ősegnve 

kell tenni. z
Szükségesnek tartja a Közgyűlésen elhangzott javaslatok végrehajtá
sának ellenőrzését.
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elő t Fis terv^té^OsztrovszkFGyörgFfítítk*87 ?z.ezévi Nagygyűlés 

sokat szaSaiyvonalra1tereínideamfií.SSal ?bban’ h°Sy helyes a meghivá- 
Természetesen nem minden évbe'’ van ?»?§y^eesne a főtéma kérdésével.
M, hogy főtéma legyen* helytelen EodFF 3 köFlez^n kimonda
tott. ’ “eJ-y^eien. Eddig ez minden évben magától adó-

—Ap0ZAT£ K/ tettnél B'la akedéalita^ előadásáról kialaki 
tott vélemény az alábbiak szerint módosul:

FF 

rssag*^Hí^““’«<«v 

való kapcsolat, a t*ílFikáhnv 
kérdésének tisztázásához  ̂ Ő viszony

m^szatemberei^i?10'0'^11 az összee budo“

/ Osztály osztály illéséről kiöl aki ±r>++ *
lemeny az alábbiak szerint módost Ve"

"í^oSSS sst* ■*•*■>«»• 
munkáját, külön kiemelOOdA osztály egesz 
ágakat éit őstinte és nyííi kritíF®3 Fudosá«y- 
saga a beszámolónak, ho-v nem tí+ 7• aa?y°s~ 
legalább körvonalaiban FttF 3 tt. kísérletet, 
lorntudornáSokatemetérír 

í f f "
21nökségdLdalábbiakatmhftárofa ?"érdésében az 

A.nagygyűlésekre 3 évenként h4„ 
mia nagyobb, reorezpnffrieg az Akadé- 
beeső időkben a ífal^vüláZ S?Í^ációt. A köz, 
lelően tudományáganként^3 ?oteBlaJának taegfe- 
emberek deleffisát? rl &Z Akadémia f szak_

- ,’/ ííwSí" Sg&ggw.S£“ «»-
sáréi készült jelentés. 1 tSlllaK váSrehajtá- 

Felelős. Osztrovszki György főtitkár.
vegrehajtá-
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május utolsó, hetében

előkészítését, az elő- 
december havi elnöksé-

5*/ Az 19;'5* évi Nagygyűlés 
legyen*

6./  Az 1955* évi Nagygyűlés 
adások meghatározását a 
gi ülés tárgyalja*

Felelős: Osztrovszki György főtitkár*

7</ A Nagygyűlés előadásait előzetesen az osztály
vezetőségek részletesen vitassák meg*

Felelős: Osztályelnökök*

II. AZ 1954. II. EÉIiÉVI ELNÖKSÉGI ÜLÉSEK MOKKATBRVÉKSZ JÓVÁHAGYÁSA,,

Az előterjesztést az Elnökség az alábbi módosításokkal hagyta jova: 

HATÁROZAT: 1./ A december havi elnökségi ülés tematikájában 
HAlAKOtiAlj, 1./ ié^ ||a Matematikal és Fizikai ^Tudományok Osz

tálya munkájának megvitatása" es a. Beszámoló 
az elért tudományos eredmények gyakorlati tel- 
használásának helyzetéről" napirendi pontom a 
januári elnökségi ülesre teendők a *

Felelős: Osztrovszki György főtitkár.

2 / Az október havi elnökségi ülés napirendi pont- 
Z jai íözö« szereplő "A Magyar Tudományos Akadé

mia szervezeti és működési s^abalyzatanak jó
váhagyása" anyagot az. ?k0n?®kőidet 
zetesen betekintésre ki kell küldeni.

Felelős: Osztrovszki György főtitkár 
Határidő: 1954. szeptember

■z / straub F. Brúnó elnökségi tag javaslatára az 
5*Z Elnökség elhatározta,zhogy a Tudományos .Min - 

sitő Bizottság munkájának megvitatás^. 1955. 
év első felében kerüljön napirendre*

Felelős,: Osztrovszki György főtitkár.

A / ”A Magyar Tudományos Akadémia ÁJa?8zabályai ~
4,/  btnszükséges módosítások végrehajtása oéljá-_ 

ból az osztálytitkárok kérjék be az 
hoz tartozó tagok véleményét es -ogjene J 
vaslatot a módosításokra vonat ozo^.. 
"Az MTA Alapszabályai" egyidejűleg kiküldőn 
dők az Akadémia tagjai szamara.-

Felelős: Osztrovszki György főtitkár. 
IfiiHdőd 1954. szeptember 3o.
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IXI* Á NYELV-ÉS IRODA WMTUDOMÁNYOK OSZTÁLYA KÉT UJ FOLYÓIRATÁNAK MEG- 
INDÍTÁSA. (Irodalomtudományi Értekezések és írodrlomtörténeti 

Füzetek.)

SAZÁROZAT2. Elnökség az Irodalomtudományi Értekezések és 
Irodalomtörténeti Füzetek c. folyóirat megin
dítását jóváhagyja.

Z212ÍÉSJ. Alexits György, a KFB titkára.

IV. EGYEBEK.

A./ JÁRANDÓSÁGI GÉPKOCSIK HASZNÁLATÁNAK JÓVÁHAGYÁSA.

c Rusznyák István elnök bevezetőjében vázolta 
parkjának jelenlegi helyzetét.

az MTA gépkocsi-

SASÁPPZAT: 1./ Alexits György, Bolgár Elek, Gombás Pál,
Hevesi Gyula és Lukács György akadémikusok 
reszere az MTA kérje a Minisztertanácstól 
Járandosagi gépkocsi használatának engedé
lye zése t.
Ugyanakkor az Elnökség felkéri nevezett 
akadémikusokat, hogy naponta közöljék a 
gépkocsi csoporttal, hogy a nap mely sza
kában van szükségük a gépkocsira, hogy a 
gépkocsi csoport ezen időpontra biztosít
sa szamukra a gépkocsit. A gépkocsi olyan 
időszakban, amikor arra a járandósági gép- 

■kocsi használatára jogosított akadémikus- 
nax nincs szüksége, a központi gépkocsi
parkban teljesítsen szolgálatot.

Felelős: Rusznyák István elnök.

2./ A mátraházai, balatonalmádi-i és bal-ton- 
Üdülőkbe az Akadémia csak az El

nökség tagjai számára biztosítja az oda 
es vissza szállítást. Az Akadémia többi 
agjai reszere kizárólag y vonathoz, il- 

koclitf USZh°Z Val<5 szállii;ásra ad gép- 

fl?^+'?egbÍZf®^az Elnökség Biacsi Imre 
akar'km?tyVe-e1;otí Erdey-Gruz Tibor
IHophh k ! javaslatara vizsgálja meg egy 
lehetőAp'?bUSZ “?etenfcénti biztosításának 
Ak-dánlí^’ .al?ellyel váltási napokon az 
Akadémia tagjai.reszere az üdülőkbe, il- 
tosi&íehe°t!01 tÖrténŐ 3zállitóst
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5»/ Olyan vidéki ^városokba., ahova jó vonatközlekedés 
van, az Akadémia nem tudja biztosítani a. gépkocsi 
használatát,csak a pályaudvarra való kiszállítást.

4*/ A vidékig tanszékeken dolgozó akadémikusok Buda
pestre történő utazásához az Akadémia nem bizto
sit gépkocsit, annál is inxább, mivel valamennyi 
vidéki egyetemnél az Oktatásügyi Minisztérium 
biztosított gépkocsit, tovább? minden egyetemi 
székhely és„Budapest között megfelelő vasúti, il
letve repülőgép közlekedés van-

5. / Az akadémikusok és tanszéki kutatók a vasúton sem
miképpen le nem bonyolítható kútatcutjukat a Túra
taxi Vállalattól km—ként 3*-Ft—ért bérelhető gép
kocsin bonyolítsák le. Ennek költsége az egyes 
tanszékek számára biztosított célhitelből fedez
hető.

6. / Rendkívül nagy mértékben csökkenti a gépkocsi
park megfelelő kihasználását az, hogy a tudomás 
nyos osztályok különböző ülésekre ; ■ 1^ ' ’
bán hivják le az üdülő akadémikusokat, akik csak 
úgy hajlandók lejönni, ha gépkocsit küld értük 
az Akadémia. Ezt a helytelen gyakorlatot feltét
lenül meg kell szüntetni és csak kivételesen, 
rendkívül fontos és semmiképpen el nem halaszt
ható ^ülésekre lehet a jövőben az akadémikusokat 
üdülésükből lehivni.
Felhivandók az osztálytitkárok, hogy fenti hatá
rozatnak a jövőben igyekezzenek mindenképpen ele
get tenni.

Felelős: Osztrovszki ,György főtitkár.

7. / Fogarasi Béla akadémikus javaslatára az Akadémia
tegyen lépéseket a Minisztertanácsnál arra nézve., 
hogy miként tudnának az akadémikusok kisebb uj, 
vagy használt gépkocsit vásárolni.

Felelős: Osztrovszki György főtitkár.

B./ JAVASLAT A „MAGYAR TUDOMÁNYOS AKADÉMIA KIVÁLÓ DOLGOZÓJA” CÍM ÉS

JELVÉNY RENDSZERESÍTÉSÉRE..

HATÁROZAT: Elnökség a "Magyar Tudományos Akadémia kivaló dol
gozója” cim és jelvény rendszeresítésével egyet
értő

György főtitkár, 
az ülést bezárja.

Felelős: Osztrovszki 
Több napirendi pont nem lévén Rusznyák Irtván elnök

K.m.f.

Ligeti Lajos s»k. 
az MTA alelnöke

Hevesi Gyula s.k# 
elnökségi tag


